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خانم حكيم زاده! به نظر شما چالش اصلي در بحث 
عدالت آموزش�ي در كش�ورمان به طور خلاصه 

چيست؟ 
به نظر من چالش اصلي مربوط به فرصت هاي نابرابر يادگيري 
است و اينكه همه دانش آموزاني كه به مدرسه مي روند به يك 
اندازه فرصت يادگرفت��ن ندارند. مثل كيفيت معلم، كيفيت 
فضاي آموزشي، منابع يادگيري در اختيار، ظرفيت هاي فناوري 

و دسترسي به آن. 
هرچند در بعُد كمّي و صرف دسترس��ي به آموزش در دوره 
ابتدايي دستاوردهاي خوبي داشته ايم اما تنها نام نويسي در 
مدرسه به معناي دسترس��ي برابر به فرصت هاي يادگيري 
نيس��ت. بس��ياري از كودكان ما كه اتفاقاً در مناطق كمتر 
برخوردار هس��تند دچار فقر يادگيري مي ش��وند، يعني به 
مدرسه مي روند اما امكانات و شرايط مناسبي براي يادگيري 
ندارند. اين باعث مي شود ما به آمار پوشش تحصيلي دلخوش 
باش��يم، در حالي كه غفل��ت از فرصت هاي مناس��ب براي 
يادگيري همه دانش آموزان در نهاي��ت يا به افت تحصيلي 
و خروج آنها از چرخ��ه آموزش منجر مي ش��ود يا به دليل 
فقر يادگيري، امكاني براي رش��د و پيش��رفت براي چنين 

دانش آموزاني وجود ندارد. 
يكي از برجسته ترين گلايه خانواده  دانش آموزان 
از تراكم بالاي كلاس هاست. اينكه در كلاس هاي 
پرجمعيت معلمان وقت كافي براي رسيدگي به 
هر دانش آموز را ندارند. در مقابل اما در مدارس 
غيرانتفاعي با شهريه هاي سرس�ام آور، تعداد 
دانش آموزان به صورت اس�تاندارد است و برای 

آموزش آنها اهميت بيشتري قائل مي شوند. 
در واقع تراكم كلاس با موضوع مهم عدالت در زمان آموزش 
ارتباط دارد. وقتي دانش آموز در يك كلاس با تراكم بالا حضور 
دارد، يعني وقت كمتري از توجه معلم و رس��يدگي معلم و 
نظارت معلم بر يادگيري دارد. امروزه يكي از شاخص هاي مهم 
درون داد براي كيفيت آموزش، نسبت دانش آموز به معلم است. 
در اين زمينه مطالعات تطبيقي نشان مي دهد تراكم كلاسي 
ارتباط مستقيمي با كيفيت يادگيري در دوره ابتدايي دارد. 
وقتي يك معلم با 40 دانش آموز در كلاس س��روكار دارد در 
مقايسه با زماني كه فقط با 20 دانش آموز سروكار داشته باشد، 

شرايط متفاوتي را تجربه مي كند. 
طبق مصوبه 886 ش��وراي عالي آموزش و پ��رورش، تعداد 
مطلوب دانش آموز در هر كلاس درس، 20 نفر است و حداكثر 
تراكم قابل قبول بايد 26 نفر باشد و دقيقاً بيان شده تحت هيچ 
شرايطي نبايد كلاس��ي با بيش از 26 نفر دانش آموز تشكيل 
شود و اين كار ممنوع است. اين در حالي است كه 64 درصد 
از جمعيت دانش آموزي دوره ابتدايي در كلاس هايي با تراكم 

بالاي 26 نفر درس مي خوانند. 
مگر گفته نمي شود كه مسئله آموزش، پرورش و 
تربيت دانش آموزان بسيار مهم است؟ پس چرا 

در عمل اهميتي براي آن قائل نمي شوند؟
 تأسف مي خورم كه مسئولان از عدم تبعيض بين معلمان و بقيه 
مشاغل حرف مي زنند و مي گويند آموزش  و پرورش مهم است 

اما در سياست گذاري ها و اجرا طور ديگري عمل مي كنند. 
براي اينكه به تفاوت نگاه به معلمان و ساير مشاغل پي ببريم 
يا به تفاوت نگاه در اهميت تعليم و تربيت با ساير امور واقف 
شويم براي ش��ما مثالي مي زنم. در س��فري كه به عسلويه 
داشتم مشاهده كردم در منطقه جم يك شهرك فوق العاده 
با امكانات رفاه��ي بالا براي ج��ذب نيروهاي متخصص در 
حوزه صنعت ايجاد ش��ده اس��ت. وزارت نفت آنجا امكانات 
فوق العاده اي نيز براي آن ني��روي كار ايجاد مي كند تا يك 
مهندس كارآمد را از تهران براي رفتن به آنجا ترغيب كند. 
يا براي يك پزشك كه به مناطق محروم فرستاده مي شود، 
وس��يله آمد و رفت، خانه و امكانات مورد ني��ازش را فراهم 
مي كند اما وقتي يك معلم را به منطقه محروم مي فرستند 
هيچ كدام از اين مشوق ها برايش وجود ندارد. برخي معلمان 
در مناطق محروم بايد مسافت هاي طولاني را طي كنند تا 
به مدرسه برس��ند. اين يعني در نگاه مسئولان »صنعت« و 
»بهداشت« از »تعليم و تربيت« مهم تر است. چنين نگاهي 

باعث احساس تبعيض مي شود و روي انگيزه ها براي كار در 
مناطق محروم اثر مي گ��ذارد. بنابراين مي بينيم در مناطق 
محروم يا در حاش��يه ش��هرها معلمان كم انگيزه هس��تند 
و كلاس ه��اي پرجمعيت و بدون امكانات تش��كيل ش��ده 
اس��ت، در حالي كه اگر ما به همان اندازه به تعليم و تربيت 
بها مي داديم بايد همان امكانات و مشوق ها را كه براي يك 
مهندس و پزشك فراهم كرديم تا در مناطق محروم كار كند 
براي نيروي انساني نخبه نيز اختصاص مي داديم تا برود و در 

مناطق محروم معلمي كند. 
آسيب هاي ناش�ي از تدريس معلمان كم انگيزه 

چيست؟
مشكلات آموزشي ناش��ي از تدريس معلم كم انگيزه، عمدتاً 
گريبان خانواده هاي كمتر برخ��وردار را مي گيرد و به دليل 
بي توجهي به مسئله آموزش مناسب كودكان در اين مناطق، 

براي آنها محروميت مضاعف ايجاد مي شود، يعني در حالي كه 
در حاشيه شهرها يا در مناطق روستايي، عشايري و مناطق 
مرزي ش��رايط اقتصادي خانواده مناس��ب نيست، سرمايه 
فرهنگي خانواده نيز به گونه اي نيست كه بتواند براي يادگيري 
مؤثر، دانش آموز را حمايت كند. بنابراين، دانش آموز ممكن 
است مجبور باش��د در يك كلاس ش��لوغ با معلمي سروكار 
داشته باشد كه آموزش نديده يا سرباز معلم است يا به دليل 
شرايط نامناسب به كارگيري مثل خريد خدمات و...، انگيزه و 
كيفيت لازم را نداشته باشد تا براي اين دانش آموزان به شدت 
نيازمند توجه بيشتر و فرصت هاي مطلوب يادگيري ايجاد كند؛ 
فرصت هايي كه جبران ساير كمبودهاي دانش آموزان در اين 
مناطق شود. بايد سياست به كارگيري نيرو در مناطق محروم 
را به طور كلي تغيير دهيم و  بهترين و باكيفيت ترين معلمان را 

با مشوق هاي مكفي به مناطق محروم بفرستيم. 
س�هم آموزش و پرورش در اين بي عدالتي ايجاد 

شده چقدر است؟
هرچند آموزش و پرورش س��هم زي��ادي در برقراري عدالت 
آموزش��ي دارد اما گاهي دس��ت اين وزارتخانه را براي انجام 
كارهايش مي بندند. متأسفانه نگاه سرمايه گذاري در اين حوزه 
در سياس��ت گذاري هاي كلان وجود ندارد. سازمان برنامه و 
بودجه آنطور كه بايد و شايد همكاري نمي كند و سازمان امور 
استخدامي كه در دوران فعاليتم در وزارت آموزش و پرورش 
به ش��دت به عملكرد آن نقد داش��تم، در برخي مواقع حتي 
مقابل آموزش و پرورش قرار مي گيرد. مثلًا آموزش و پرورش 
درخواست مجوز براي جذب نيرو مي دهد اما يا با آن موافقت 
نمي شود يا اگر هم موافقت ش��ود يك پروسه طولاني را طي 
مي كند و اينها براي آموزش در كشور مشكلات زيادي را ايجاد 
كرده است. برخي سياس��ت هاي غلط مانند توسعه مدارس 
غيردولتي كه توس��ط برخي اصحاب منافع در برنامه ششم 
توسعه آدرس داده شده نيز در تشديد اين شكاف يادگيري 

نقش داشته است. 
بيش از 10 س�ال از زمان ابلاغ سند نظام تعليم 
و تربي�ت مي گذرد ام�ا هنوز به ص�ورت كامل 

اجرايي نشده است، چرا؟

اجرايي سازي سند تحول بنيادين آموزش و پرورش يك كار 
جمعي و ملي اس��ت اما در زمان تصويب سند به اين موضوع 
توجه نشد و بعداً همه مطالبات از آموزش و پرورش شروع شد. 
در صورتي كه بايد همه الزامات اجراي س��ند خصوصاً منابع 

انساني و مالي لازم پيش بيني مي شد. 
چه كس��ي جز معلمان مي خواهد اين تحول را ايجاد كند؟ 
چرا بايد انتظار اجراي س��ند تربيتي را داشته باشيم وقتي 
سياست به كارگيري معلم اين است كه افراد بدون آموزش 
لازم معلم شوند؟ چرا بايد انتظار تحقق اهداف سند را داشته 
باش��يم وقتي مي خواهيم صرفاً با نگاه صرفه جويي، معلم 

ارزان پاره وقت به كار بگيريم؟
مهم ترين عنصر س��ند تحول، »معلم« اس��ت كه اگر معلم 
 ب��ا معيارهاي درس��تي به كارگيري نش��ود مش��كلي حل 

نخواهد شد. 

يعني مشكل اصلي، كمبود معلم هم در بعُد كمي و 
هم در بعُد كيفي است؟ 

بله، اين يك مشكل اساسي است. ما در كشورمان تعداد 
زيادي دانشجوي رشته تعليم و تربيت در دانشكده هاي 

علوم تربيتي با بودجه مملكت آموزش مي دهيم اما 
آنها را براي معلمي به كار نمي گيريم! آن وقت به جاي 
استفاده از اين نيروهاي باكيفيت از آموزشياران 
نهضت استفاده مي كنيم و كلاس هايي با تراكم 
بالا تش��كيل مي دهيم. اينجاس��ت كه عدالت 

آموزشي به چالش كشيده مي شود. 
از نظر كيف��ي هم بايد بگوي��م در موارد متعدد 
به صورت فله اي ب��دون توجه به صلاحيت هاي 
حرف��ه اي لازم براي ورود به حرف��ه معلمي نيرو 

جذب كرده اي��م، تا جايي كه ام��روز، ۳8 درصد از 
معلمان در دوره ابتدايي ما رشته تحصيلي مرتبط 

ندارند و اين يك فاجعه است، يعني ما در حساس ترين و 
تخصصي ترين كاري كه انجام مي شود به تخصص اهميت 
نداده ايم، در حالي كه به عقيده م��ن، كار معلم ابتدايي 
از من حكيم زاده كه در دانش��كده روانشناس��ي و علوم 
تربيتي دانش��گاه تهران دوره هاي مختلف كارشناسي 
و ارشد را تدريس مي كنم، حساس تر است. اما چطور 
مسئولان آموزش و پرورش تصور مي كنند كه هركسي 
سواد خواندن و نوش��تن دارد مي تواند معلم كلاس 

اول شود؟ 

و اين يعني بحث تربيتي در آم�وزش و پرورش را 
اصلاً جدي نگرفته ايم؟

بله، براي معلم نقش تربيتي قائل نشده ايم. 
تا به حال ديده ايد كه يك متخصص مغز و اعصاب، قلب كسي 
را جراحي كند؟ پس چطور مي گوييم كس��ي كه متخصص 
كش��اورزي اس��ت بايد دانش آموز دوره بنيادين ابتدايي را 
تربيت كند؟ يا چطور مي گوييم كسي كه تخصص حسابداري 
يا دامپروري دارد و بايد در جاي خودش به كار گرفته شود، 

مي تواند متخصص تعليم و تربيت كودكان ما شود؟ 
برخي تصميم گيرن��دگان ما هن��وز اعتقاد ندارن��د تربيت 
پيچيده ترين و تخصصي ترين كار انسان است، از اين رو شاهد 
هستيم براي اين كار تخصصي، پيشنهاد به كارگيري انبوهي 
از داوطلبان استخدام بدون داشتن شرايط لازم را براي آموزش 
و پرورش پيگير هستند. چون نگاه زيربنايي به اين موضوع مهم 
ندارند. در صورتي كه بايد بپذيرند موضوع تربيت كودكان، كار 
بسيار مهمي اس��ت. 8 ميليون كودك داريم كه بزرگ ترين 
سرمايه هاي كشورمان هستند، به همين دليل تخصصي ترين 
كار، تربيت آنهاست اما مي بينيم كه با نگاه غيرتخصصي پاره اي 

از تصميم گيرندگان، سرمايه سوزي انجام مي شود. 
غيردولتي بودن دوره پيش دبستاني در كشور را 

چقدر مغاير با عدالت آموزشي مي دانيد؟
ش��ايد اين جمله را از من زياده شنيده باش��يد كه مي گويم: 
»پيش دبستاني كليد عدالت آموزشي است« چراكه امروزه 
پژوهش هاي آموزشي، مغز شناختي، علوم اجتماعي و رفتاري 
بيانگر آن است كه بيشترين ظرفيت هاي يادگيري در دوران 
اول كودكي وجود دارد به خصوص در پنج سال اول زندگي كه 
بيشترين ارتباطات سيناپسي مغز شكل مي گيرد. اگر كودكان 
در سه س��الگي به بعد در معرض محرك هاي يادگيري قرار 
بگيرند، ظرفيت هاي آنها براي يادگيري در آينده زياد مي شود. 
اما اگر اين فرصت ها كمتر باشد ظرفيت يادگيري كمتر است. 
در گذش��ته فكر مي كردند فقط كمبود برخي امكانات روي 
توانايي يادگيري كودكان اثر دارد، اما امروزه ثابت ش��ده كه 
محرك هاي آموزشي و فرصت هاي يادگيري در سال هاي اوليه 
كودكي مهم تر است. مقايسه تصاوير مغزي نشان مي دهد اگر 
مغز كودك در معرض محرك هاي يادگيري قرار نگيرد دچار 
فقر مغزي مي شود. بر اين اساس فراهم كردن فرصت يادگيري 
براي كودكان خانواده هاي كمتربرخوردار و كم س��واد بسيار 
مهم است، زيرا كودكان در خانواده هايي با سرمايه فرهنگي 
بالا و اكثراً برخوردار از لحاظ اقتصادي، در معرض آموزش قرار 
مي گيرند و والدين روي آموزش قبل از مدرسه اين كودكان، 
وقت و امكانات صرف خواهند كرد. در مقابل اما كساني كه در 
مناطق محروم هستند، امكانات كافي ندارند و ممكن است 
خانواده، سرمايه فرهنگي بالايي نداشته باشد و به همين دليل 
پيش دبستاني رفتن كودكشان را مهم نمي دانند. بنابراين 
سياست گذاري بايد طوري باش��د كه كودكان پيش از 
كلاس اول حتماً به دوره هاي پيش دبس��تاني بروند و 
از جهت رشد مهارت هاي شناختي و حركتي كه در 

دوران قبل از مدرسه است ارتقا پيدا كنند. 
تحليل آزمون  تيمز و پرلز كه در سال 2019 انجام 
شد نش��ان داد نمره رياضي و علوم دوره چهارم و 
هشتم دانش آموزاني كه در دوره پيش دبستاني 
شركت كرده بودند، تفاوت زيادي با دانش آموزان 
همين مقطع كه دوره پيش دبس��تاني را نگذرانده 
بودند، داش��ت. همچنين در آزمون هاي بين المللي 
پيزا نيز نشان داده شده كه پيش دبستاني گذرانده ها 
بسيار موفق تر از بچه هايي بودند كه دوره پيش دبستاني را 
نگذرانده بودند. به همين دليل كشورهاي پيشرو در كيفيت 

آموزش به دوره پيش دبستاني، اهميت زيادي مي دهند. 
بنابراين اگر قرار اس��ت در جهت عدالت آموزشي حركت 
كنيم بايد اين امكان فراهم ش��ود تا كودكان در مناطق 
دو زبانه و مناطق محروم يا كمتر برخوردار حتماً به پيش 
دبس��تاني بروند و  اين دوره به صورت رايگان در اختيار 
آنها قرار گيرد، چراكه با پولي بودن اين دوره تحصيلي، 
كساني از آن محروم مي شوند كه اقتصاد خانواده شان 
ضعيف است و پدران و مادرانشان اولين چيزي كه از سبد 

كالا و خدمات خانواده حذف مي كنند، دوره پيش دبستاني 
فرزندشان است. در واقع بايد بگويم نگاه انتفاعي و غيردولتي 
به پيش دبستاني فاجعه است، چون مهم ترين دوره تربيت و 

شكل گيري شخصيت كودك در اين دوره خواهد بود. 
جداسازي دانش آموزان در مدارس چه آسيب هايي 

به دنبال داشته و دارد؟
سياست هاي غلط مثل جداسازي ها در مدارس، ضربات زيادي 
به انسجام اجتماعي و كيفيت يادگيري دانش آموزان در مدارس 
دولتي وارد كرده  است. وقتي عدالت آموزشي را درنظر نگيريم، 
نگاه خصوصي سازي به »آموزش« داشته باشيم و فكر كنيم 
مسئله آموزش و پرورش با جداسازي حل مي شود، نتيجه اين 
است كه بسياري از دانش آموزان احساس ناكامي، سرخوردگي 
و عدم تعلق مي كنند و من گسست هاي اجتماعي را از دل اين 
موضوع مي بينم. شايد نظام آموزشي ما در دنيا از اين جهت 
غيرمطلوب ترين است كه مش��ابه نظام طبقاتي امريكاست 
كه م��دارس را از نظر هوش و طبقات اجتماعي جداس��ازي 
مي كنند. من به عنوان كس��ي كه در حوزه تطبيقي تدريس 
مي كنم به شما مي گويم خيلي جاي تأسف است كشور ما كه 
شديدترين انتقادات را به امريكا دارد اما از جهت نظام آموزشي 
شبيه به امريكا عمل مي كند. با جداسازي ما به شكل ضمني 
پذيرفته ايم كه يادگيري همه دانش آموزان مهم نيست و فقط 
برخي دانش آموزان مهم هستند. متأسفانه بايد بگويم در بحث 
تنوع مدارس به بيرا هه اي رفته ايم كه در آن »آموزش« را به 
»كالا« تبديل كرده ايم. اينكه هركس پول بيش��تري دارد يا 
شرايط خاصي دارد، آموزش بيش��تري مي بيند و رسيدگي 

بيشتري به او مي شود. 
ممنون از وقتي كه در اختيار ما گذاشتيد، در پايان 

اگر نكته يا صحبتي داريد، بفرماييد. 
من مجدد مي خواه��م روي بحراني بودن موض��وع عدالت 
يادگيري قبل از دانش��گاه تأكيد كنم. ببيني��د وقتي از 26 
دانشجوي دوره كارشناسي دانشگاه تهران در كلاس من، 21 
نفر از مدارس خاص هستند، يعني فاجعه  آموزشي رخ داده 
است و من نگران روزي هستم كه ديگر هيچ دانش آموزي از 
مدارس دولتي به دانشگاه هاي باكيفيت نرسد و آموزش عالي 
بي كيفيت ما بارش بر دوش طبقه محروم قرار بگيرد، چراكه 
به مرور زمان، دانش آموزان مرفهي كه قبل از دانشگاه با صرف 
هزينه هاي هنگفت با امكانات عالي درس خوانده اند، مي توانند 
با رتبه هاي خوب در دانشگاه هاي باكيفيت و رشته هاي مطلوب 
قبول شوند و از امكانات رايگان دانشگاه هاي دولتي باكيفيت 
استفاده كنند، بعد از آن هم ش��ايد قصد مهاجرت به كشور 

ديگري را داشته باشند و بروند. اما  . 
متأسفانه با ايجاد انواع مدارس و جداسازي ها مسيري را رفتيم 
كه در آن دانش آموزان كم برخوردار ش��اهد تفاوت ش��رايط 
مدارس خودشان با مدارس برخي ها مي شوند و از آنجايي كه 
خانواده شان هم خاص نيستند به همين دليل تبديل به نسلي 
سرخورده در جامعه مي شوند و خش��مي درونشان نهادينه 
خواهد شد.  اميدوارم واقعاً آموزش و پرورش و عدالت آموزشي 
اولويت كش��ورمان ش��ود و اتفاقات خوبي بيفتد. اگر ما باور 
داشته باشيم كه هر كودكي به اندازه كودك ديگر ارزش دارد 
و مي تواند مهم باشد و آينده كشور را بسازد، مي توانيم به يك 
كودك در حاشيه شهر هم باور داشته باشيم كه مي تواند مانند 

كودك برخوردار شمال تهران براي كشور مفيد باشد. 
بايد رسانه ها نه با نگاه ژورناليستي، بلكه نگاهي عميق به واكاوي 
اين موضوع بپردازند. ما به بدترين شكل از طريق نظام آموزشي 
به بازتوليد طبقات اجتماعي مي پردازيم. رسانه ها بايد گسست 
طبقاتي را كه مدارس متنوع ايجاد مي كنند به چالش بكشند، 
چراكه اين مسئله ابعاد فرهنگي، سياسي و اجتماعي بسياري به 
دنبال دارد. شايد از اين طريق، مسئله عدالت آموزشي به دغدغه 
عمومي تبديل شود و مسئولان اقداماتي را به دور از شعارزدگي 
انجام دهند و سياست هاي غلط  جداسازي كنار گذاشته شود. 
اگر به همگرايي جامعه و اينكه احساس تعلق ايجاد كنيم باور 
داريم، اين امر بدون وجود عدالت آموزشي انجام نمي شود. اگر 
جامعه آرماني مي خواهيم و اين مسئله جزء ارزش ها و باورهاي 
فرهنگي ماست بايد به اين دغدغه برسيم و اميدوارم شما و ساير 

رسانه ها به اين موضوع به اندازه كافي توجه داشته باشيد. 

 ۳۸ درصد از معلم�ان در دوره ابتدايي ما 
رشته تحصيلي مرتبط ندارند و اين يك 
فاجعه اس�ت، يعني ما در حساس ترين و 
تخصصي ترين كاري كه انجام مي شود به 

تخصص اهميت نداده ايم

 نگ�ران روزي هس�تم ك�ه ديگ�ر هيچ 
دانش آم�وزي از م�دارس دولت�ي ب�ه 
دانشگاه هاي باكيفيت نرسد. زيرا آنهايي 
ك�ه نتوانس�تند در دوران تحصي�ل در 
مدرس�ه هزينه كنند و خ�وب آموزش 
ببينند  بايد ب�ه ناچار در دانش�گاه هاي 
پولي بي كيفي�ت درس بخوانن�د، البته 
اگ�ر قب�ل از آن زودهن�گام از چرخ�ه 
آموزش خارج نش�ده باش�ند. درمقابل 
دانش آموزان مرفهی كه  قبل از دانشگاه 
با صرف هزينه هاي هنگف�ت با امكانات 
عالي درس خوانده اند  با رتبه هاي خوب 
در دانش�گاه هاي باكيفيت و رشته هاي 

مطلوب قبول  می شوند

 شکاف یادگیری
ایجاد کرده ایم

   مهسا گربندي
  در حالي كه به دنبال عدالت آموزش�ي بوديم و دغدغه هاي زيادي برايش داش�تيم اما س�ال ها به 
مس�ير بيراهه اي رفتيم و توجه چنداني به مس�ئله آم�وزش و تربيت كودكان مناطق متوس�ط و 
ضعيف جامعه نكرديم. به علاوه »عدالت« و »تربيت« را در نظام آموزش�ي كش�ور مهم ندانس�تيم 
و با غفل�ت از آن مش�كلات زي�ادي را در جامع�ه به وج�ود آورديم. مس�ئله اي كه خان�م رضوان 
حكيم زاده، معاون س�ابق ابتدايي آموزش و پرورش نيز به آن اش�اره مي كند و درباره آس�يب هاي 
ناش�ي از نبود عدالت آموزش�ي در كش�ور توضيح مي ده�د. خان�م حكي�م زاده در دوران حضور 
خ�ود در وزارت آم�وزش و پ�رورش دغدغه  زي�ادي ب�راي توجه و برق�راري عدالت آموزش�ي در 
كش�ور داش�ته اس�ت و حالا كه ديگر در اي�ن وزارتخانه نيس�ت، صريح تر هم صحب�ت مي كند. 
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   از خانم حكيم زاده درباره تابلوي نقاش�ي دس�ت های رنگی پرس�يدم،گفت: 
»تنها چيزي كه از اتاقم در وزارتخانه آموزش و پرورش با خودم آوردم همين نقاشي 
بود. اين را كودكان افغانستاني بابت تشكر از ثبت نامشان در مدرسه كشيدند و برايم 

فرستادند. مشتاقم كه بدانم سرنوشت اين دست ها به كجا مي رسد.«
 گفت وگوی »جوان« با رضوان حكيم زاده

 معاون سابق ابتدايی آموزش و پرورش درباره سال ها بی توجهی
به آموزش و پرورش

 نگران روزی هستم كه هيچ كس
 از مدارس دولتی

نتواند وارد دانشگاه های باكيفيت شود

   خانم حكيم زاده تحليلی علمی از محرک های يادگيری و فقر مغزی دارد كه بايد به آن توجه كافی شود


